

Alicja  
Szajnowska-Wysocka

Stawomir  
Sitek



# KONCEPCJE TEORETYCZNE ROZWOJU REGIONALNEGO

ALICJA SZAJNOWSKA-WYSOCKA: profesor doktor habilitowany Nauk o Ziemi w Katedrze Geografii i Turyzmu na Wydziale Nauk o Ziemi Uniwersytetu Śląskiego. Studia geograficzne na Wydziale Nauk Przyrodniczych Uniwersytetu Wrocławskiego, przewod profesorski na Wydziale Nauk Geograficznych Uniwersytetu Łódzkiego. Zainteresowania badawcze: studia miejskie w ujęciu teoretycznym i empirycznym (m.in. entropijne modele migracji, koncepcje neofunkcjonalizmu), etapy urbanizacji, teorie rozwoju regionalnego w świetle globalizacji. Opublikowała pięć monografii m.in. *Podstawy zorganizowania miast konurbacji górnośląskiej* (1995); *Zachowania przestrzenne ludności konurbacji górnośląskiej. Synteza badawcza* (1999); *Studia społeczne i przestrzenne ośrodka przemysłowego na przykładzie Sosnowca* (2007) oraz ponad 150 artykułów, wśród nich *Ethnic problems of Upper Silesia* ("Region and Regionalism" 2003 No. 6), *Europeanisation of the cultural space of Upper Silesia* ("Bulletin of Geography" 2006 No. 6), *Regeneration of Urban Space in the Upper Silesian Conurbation* (ed. C. Mądry).



WYDAWNICTWO  
UNIwersytetu ŚLĄSKIEGO  
KATOWICE 2015

**KONCEPCJE  
TEORETYCZNE  
ROZWOJU  
REGIONALNEGO**



NR 3437

**Alicja  
Szajnowska-Wysocka  
Sławomir  
Sitek**

# **KONCEPCJE TEORETYCZNE ROZWOJU REGIONALNEGO**

Redaktor serii: Nauki o Ziemi

**MARIUSZ RZĘTAŁA**

Recenzent

**DANIELA SZYMAŃSKA**

## SPIS TREŚCI

### Rozdział 1

<b>Pojęcie i znaczenie rozwoju</b> . . . . .	7
1.1. Definicje rozwoju . . . . .	7
1.2. Teorie i koncepcje rozwoju . . . . .	15
1.3. Metody i miary rozwoju . . . . .	57
1.3.1. Metody badań rozwoju . . . . .	57
1.3.2. Miary rozwoju . . . . .	66
1.3.3. Dostępne źródła danych empirycznych . . . . .	76

### Rozdział 2

<b>Rozwój w świetle globalizacji</b> . . . . .	81
2.1. Definicje i teorie globalizacji . . . . .	81
2.2. Fazy globalizacji . . . . .	99
2.3. Postawy wobec globalizacji i jej przyszłości . . . . .	126

### Rozdział 3

<b>Koncepcje teoretyczne rozwoju regionalnego</b> . . . . .	145
3.1. Klasyczne teorie rozwoju regionalnego . . . . .	145
3.2. Koncepcje endogenicznego rozwoju regionalnego . . . . .	183

### Rozdział 4

<b>Współczesne opcje rozwoju regionalnego</b> . . . . .	201
4.1. Rozwój zrównoważony . . . . .	201
4.2. Rozwój zintegrowany . . . . .	209

Rozdział 5

<b>Uwarunkowania i problemy rozwoju regionalnego i lokalnego</b> . . . . .	217
5.1. Rozwój regionalny – rozwój lokalny . . . . .	217
5.1.1. Rozwój na obszarach przygranicznych . . . . .	217
5.1.2. Rozwój regionalny w kontekście procesów depopulacji . . . . .	221
5.1.3. Innowacje oraz konkurencyjność jako warunki rozwoju . . . . .	225
5.2. Układ lokalny – lokalizmy . . . . .	228
<b>Literatura</b> . . . . .	233
Summary . . . . .	247
Zusammenfassung . . . . .	251

Alicja Szajnowska-Wysocka  
Sławomir Sitek

## **Theoretical concepts of regional development**

### Summary

We have endeavoured to ensure that the structure of this monograph is logical and consistent, therefore it has been comprised into five chapters:

The first chapter is of a terminological character and comprises deliberations about the concept of development, which – owing to the fact that it is difficult to define, is formulated equivocally. In general terms, development is a process of metamorphosis, change, transformation to more complex or finer states or forms. However, in social and economic sciences, it is formulated in various ways. Currently, the narrow, techno-economic approach to development is being abandoned, as it ignored the cultural background and considered the growing gross domestic product as the measure of success. This was conducive to the creation of many ideas, concepts, theories and visions. Theories of development point to the diversity of possibilities of economic growth, and explain mechanisms for arising of disparities between countries. They are related to the dichotomy between development and underdevelopment. Theories of modernisation (internal factors are decisive, development is both endogenous and phaseal, as well as linear and isomorphic) constitute a distinct group of explanatory theories. The criticism of the theories of modernisation resulted in the appearance of concepts of dependent development. Their supporters ('dependists') treat development as an evolutionary process (however non-phaseal), which is multilinear and dependent on social transformations.



Moreover, methods for analysing and measuring the development have been reviewed. The complexity of the phenomenon means that there is no single, universally accepted standard of research. The procedures have been grouped into four main blocks, comprising the following methods: statistical, spatial analysis, strategic research and social research. Subsequently, selected measures of development have been presented, along with their advantages and disadvantages. The availability of statistic data required in the process of empirical evaluation of regional development have been also considered. This knowledge enables assessing the practical possibility for employing methods that are appropriate because of the availability of the information.

The second chapter presents development in the light of globalisation, which reorganises the political, social and economic space. In result, it becomes the cause and, at the same time, the effect of broader transformations in all spheres of human activity (an increase of transplanetary suprateritorial links). Globalisation is an extremely ambiguous and difficult to define concept, nevertheless, defining it is absolutely essential. Four main definitions have been introduced, under which globalisation is presented as: 1) internationalisation, 2) liberalisation, 3) universalisation, 4) Westernisation. J.A. Scholte (2006) suggests another, the fifth one: globalisation is the process of spreading transplanetary and (contemporary) suprateritorial social relationships, which are generally detached from the territory. Afterwords, the theoretical foundations of different explanations of globalisation have been presented (liberalism, political realism, Marxism, constructivism, postmodernism and feminism) and subsequent stages of its development have been characterised: 1) foretokens of globalisation, 2) the initial phase of globalisation, 3) the contemporary accelerated globalisation. The second chapter has been completed with shedding light on attitudes towards globalisation and its future.

In the extensive third chapter, selected theoretical concepts of regional development have been presented in the following groups:

- 1) classical concepts: among others, the concept of the economic base, the theory of the basic product, the theory of growth poles, the centre-periphery model, concepts of innovation networks, the production cycle theory and the theory of clusters;

2) concepts of endogenous regional development. In the last decade of the twentieth century, concepts of alternative development appeared, which emphasised the importance of social progress, human capital and local communities and their alternativeness for regional development. They were a response to the shortcomings of classical theories of development. They create the possibility of supplementing them with such growth models in which not only infrastructure investment and production are considered as the internal resources, but also expenditure on science, research and development programs, education and economic policy of the government and local governments.

The fourth chapter discusses the contemporary development processes, dominated by categories of sustainable and integrated development. The first of the categories, also known as permanent, self-sustaining development or eco-development, has become a constitutional principle of the functioning of the state. It is based on the assumption that the three components: community, environment and economy are treated equally. Increasingly popular are becoming pre-ecological views, which attach the greatest importance to nature. On the other hand, integrated development is a new philosophy of the approach to this phenomenon. It places emphasis on complex actions, which consist in combining spatial development with social and economic objectives. Such development is multidimensional, requiring consolidation and coordination treatments and strategic management. This model has holistic characteristics and involves systemic and institutional conditions for harmonisation of development processes.

The last chapter deals with selected determinants and problems of regional and local development. Reference has been made to the condition of development in the border areas, which exhibit characteristics of outermost regions. Determinants which may constitute positive circumstances for development in the vicinity of the border have been indicated. Moreover, the possibility of shaping development processes in a situation of depopulation, and a real significance of innovation and competitiveness as the conditions for growth have been considered. The final section presents the importance of local systems and localisms for development processes. It emphasises the importance of local development, especially in the era of globalisation, pointing to its significant correlation with the

place and the community that inhabit it. What is more, complementarity of local development in relation to regional and global processes has been demonstrated.

The study has been complemented with an extensive, important for methodological and didactic reasons bibliography, which is the result of the comprehensive character of the review.

Alicja Szajnowska-Wysocka  
Sławomir Sitek

## **Theorien der regionalen Entwicklung**

### Zusammenfassung

Der Sorge um eine folgerichtige Struktur wegen haben wir unsere Monografie in fünf Kapiteln eingeteilt. Im ersten Kapitel wird der mehrdeutige und schwer definierbare Begriff *Entwicklung geklärt*. Die Entwicklung ist ein Prozess von Umwandlungen, ein Übergang zu komplizierterer oder vollkommeneren Zuständen und Formen. In Sozialwissenschaften und Wirtschaftswissenschaften ist sie verschieden interpretiert. Heutzutage verzichtet man darauf, die Entwicklung strikt technoökonomisch aufzufassen; nach solcher Auffassung wurde jede Kulturbedingtheit übergangen und zum Entwicklungsmaßstab wurde das ansteigende Bruttoinlandsprodukt, was die Entstehung von zahlreichen Ideen, Konzepten und Vorstellungen begünstigte. Die Entwicklungstheorien deuten auf differenzierte Möglichkeiten des Wirtschaftswachstums hin und erläutern, wie es zu Disproportionen zwischen den einzelnen Ländern kommt. Diese betreffen die Dichotomie: Entwicklung – Unterentwicklung. Eine deutliche Gruppe bilden die, die Theorien der Modernisierung erklärenden Theorien (innere Faktoren sind ausschlaggebend, die Entwicklung ist endogen und stadial, einseitig und isomorph). Infolge der Reaktion auf die an der Theorie der Modernisierung geübte Kritik entstanden Konzepte einer unabhängigen Entwicklung, deren Anhänger (Dependenztheoretiker) die Entwicklung als ein evolutionärer (aber nicht stadialer), multilinearer und von sozialen Umwandlungen unabhängiger Prozess betrachten.

Die Monografie beinhaltet auch einen Überblick über verschiedene Forschungs- und Messungsmethoden von der Entwicklung. Die Komplexität des Phänomens verursacht, dass es kein landläufig verbreitetes Forschungsmuster der Entwicklung gibt. Die einzelnen Prozeduren wurden in vier Hauptblöcke eingeteilt, die folgende Methoden umfassen: statistische Methode, räumliche Analyse, strategische Forschungen und Sozialforschungen. Besprochen wurde auch die Verfügbarkeit von statistischen Daten, die bei empirischer Beurteilung der regionalen Entwicklung unentbehrlich sind. Diese Informationen lassen uns die Möglichkeit der praktischen Anwendung von den einzelnen Methoden hinsichtlich der Erreichbarkeit von Informationen beurteilen.

Im zweiten Kapitel wurde die Entwicklung in Bezug auf Globalisierung geschildert, die den politischen, sozialen und wirtschaftlichen Raum umwandelt. So wird die Globalisierung die Ursache für weitere Umwandlungen in allen Tätigkeitsbereichen des Menschen und zugleich deren Folge (zunehmende interplanetare suprateritoriale Verbindungen). Die Globalisierung ist ein äußerst schwer definierbarer und mehrdeutiger Begriff, doch sie braucht schon definiert zu werden. Wir haben hier vier Hauptdefinitionen angeführt, die die Globalisierung als: 1) Internationalisierung, 2) Liberalisierung, 3) Universalisierung, 4) Verwestlichung bezeichnen. J.A. Scholte (2006) schlägt noch die fünfte Definition vor: Globalisierung sei ein Prozess, bei dem transplanetare und (heutzutage) suprateritoriale Verbindungen, die in hohem Maße territoriums-fremd sind, verbreitet werden. Dann stellten wir theoretische Grundlagen von verschiedenen Deutungen der Globalisierung dar (Liberalismus, politischer Realismus, Marxismus, Konstruktivismus, Postmodernismus und Feminismus) und charakterisierten deren aufeinanderfolgende Entwicklungsstufen: 1) Anzeichen der Globalisierung, 2) Anlaufphase der Globalisierung, 3) gegenwärtige beschleunigte Globalisierung. Zum Abschluss des zweiten Kapitels schilderten wir verschiedene Einstellungen zur Globalisierung und deren Zukunft.

Im ausführlichen dritten Kapitel wurden ausgewählte folgendermaßen eingeteilte Theorien der regionalen Entwicklung geschildert:

- 1) Klassische Theorien: u.a. Theorie der wirtschaftlichen Grundlage, Theorie des Grundproduktes, Theorie der Wachstumspole, Modell

Zentrum-Peripherien, Theorie der innovativen Netze, Theorie des Herstellungszyklus und die Theorie der Cluster;

- 2) Theorien der endogenen regionalen Entwicklung. In der letzten Dekade des 20.Jhs erschienen Theorien der alternativen Entwicklung, die große Rolle des gesellschaftlichen Fortschritts, des Humankapitals, der lokalen Gemeinschaften und deren alternativen Charakters bei regionaler Entwicklung hervorhoben. Sie waren eine Antwort auf alle Mängel der klassischen Entwicklungstheorien, die von ihnen mit solchen Wachstumsmodellen ergänzt werden konnten, in denen innere Ressourcen nicht nur als infrastrukturelle Investitionen und Herstellungsinvestitionen, sondern auch als Bildungskosten, Forschungs- u. Entwicklungsprogramme, Bildung und Wirtschaftspolitik der Regierung und der Selbstverwaltungsorgane betrachtet werden.

Im vierten Kapitel wurden gegenwärtige Entwicklungsprozesse besprochen, die von Kategorien der nachhaltigen und integrierten Entwicklung beherrscht sind. Die erste Kategorie, manchmal auch eine dauerhafte und selbsterhaltende Entwicklung oder Ökoentwicklung genannt, wurde zum konstitutiven Grundsatz der Staatstätigkeit. Sie gründet darauf, dass die drei Bestandteile: Gesellschaft, Umwelt und Wirtschaft genauso behandelt werden. Immer beliebter sind auch umweltbewusste Ansichten, laut denen die Natur an erster Stelle steht. Eine integrierte Entwicklung dagegen ist eine neue Betrachtungsweise von dem Phänomen. Sie betont ganzheitliche Maßnahmen, die darauf beruhen, die Raumentwicklung mit sozialen und wirtschaftlichen Zwecken zu verbinden. Solche Entwicklung hat einen komplexen Charakter und erfordert Integration, Koordination und strategische Verwaltung. Das Modell lässt holistische Merkmale erkennen und setzt systemhafte und institutionelle Bedingungen, die Entwicklungsprozesse zu harmonisieren, voraus.

Das letzte Kapitel wurde manchen Bedingtheiten und Problemen der regionalen und lokalen Entwicklung gewidmet. Wir berücksichtigten die Entwicklung auf Grenzgebieten als peripheren Regionen. Genannt wurden Faktoren, die eine positive Prämisse für eine erfolgreiche Entwicklung in unmittelbarer Nähe von der Grenze werden können. Man überlegte, ob es möglich ist, die Entwicklungsprozesse in Ansehung der Entvölkerung zu beeinflussen und ob Innovation und Konkurrenzfähigkeit als wirk-

liche Entwicklungsfaktoren gelten können. Das letzte Unterkapitel handelt von der Bedeutung von lokalen Beziehungen und Lokalismen im Entwicklungsprozess. Man hob die Rolle der lokalen Entwicklung besonders in der Epoche der Globalisierung hervor, indem man auf deren Zusammenhang mit dem Ort und der dort lebenden Gemeinschaft hinwies. Betont wurden auch die Komplementarität der lokalen Entwicklung den regionalen und globalen Prozessen gegenüber.

Aus methodologischen und didaktischen Gründen beinhaltet die Monografie eine umfangreiche Bibliografie.

Redaktor **Michał Noszczyk**  
Projekt okładki **Michał Noszczyk**  
Korektor **Marzena Marczyk**  
Łamanie **Edward Wilk**

Copyright © 2015 by  
Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego  
Wszelkie prawa zastrzeżone

**ISSN 0208-6336**

**ISBN 978-83-8012-769-2**

(wersja drukowana)

**ISBN 978-83-8012-770-8**

(wersja elektroniczna)

Wydawca

**Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego**  
**ul. Bankowa 12B, 40-007 Katowice**

[www.wydawnictwo.us.edu.pl](http://www.wydawnictwo.us.edu.pl)

e-mail: [wydawnictwo.us.edu.pl](mailto:wydawnictwo.us.edu.pl)

---

Wydanie I. Ark. druk. 16,0. Ark. wyd. 13,0.

Papier offset. III kl., 90 g. Cena 20 zł (+ VAT)

---

Druk i oprawa

EXPOL, P. Rybiński, J. Dąbek, Spółka Jawna

ul. Brzeska 4, 87-800 Włocławek



**SŁAWOMIR SITEK:** doktor Nauk o Ziemi w zakresie geografii oraz magister ekonomii. Pracownik Katedry Geografii Ekonomicznej na Wydziale Nauk o Ziemi Uniwersytetu Śląskiego. Zainteresowania naukowe: proces rozwoju lokalnego i regionalnego, głównie obszarów przygranicznych. Współautor pięciu kompleksowych monografii dotyczących rynku pracy województwa śląskiego. Posiada wieloletnie doświadczenie w pracy w samorządzie terytorialnym. Ekspert i wykonawca badań m.in. dla Najwyższej Izby Kontroli, Urzędu Marszałkowskiego oraz Górnośląskiego Związku Metropolitalnego. Autor lub współautor sześciu książek oraz przeszło 40 artykułów naukowych. Ważniejsze publikacje: *Stykość obszaru i jej wpływ na przebieg procesów społeczno-ekonomicznych na przykładzie południowej części województwa śląskiego* (2010), *Społeczno-gospodarcze i przestrzenne kierunki zmian regionalnego oraz lokalnych rynków pracy województwa śląskiego* (2013).

przeznaczona dla specjalistów  
monografia zawiera przegląd  
definicji rozwoju i jego naświetlenie  
globalizacyjne (definicje i teorie oraz etapy  
globalizacji); na tym tle  
przedstawia koncepcje teoretyczne  
rozwoju regionalnego  
oraz współczesne opcje  
rozwoju zrównoważonego  
i rozwoju zintegrowanego;  
rozbudowana baza  
teoretyczna została  
wzbogacona  
o bogatą  
bibliografię

Więcej o książce



CENA 20 ZŁ | ISSN 0208-6336  
(+ VAT) | ISBN 978-83-8012-770-8